
תֶּן לךְָ בכְּלָ שְׁעָרֶיךָ" "שׁפְֹטִים ושְׁטְֹרִים תִּ
האדם צריך לשים שופטים ושוטרים בשערים שלו.

רבותינו הקדושים אומרים שפרשת שופטים תמיד יוצאת בחודש אלול, 
וידוע שיש שבעה שערים להכניס  שְׁעָרֶיךָ"  בכְּלָ  לךְָ  תֶּן  תִּ ושְׁטְֹרִים  "שׁפֹטְִים 

דבר לגוף של האדם, שתי עיניים, שתי אוזניים, שתי נחיריים ופה. אדם 
בעיניים רואה זה שני שערים להיכנס, מה שהאדם רואה נכנס לתוכו הרי 
ראיה זה לא דבר סתם. האר"י הקדוש אומר לא רק יין שנגע בו גוי הוא יין נסך 
שאסור לשתותו, אלא אפילו יין שגוי רק הסתכל עליו כבר נהיה יין נסך, כך על 

פי הקבלה יש בזה פגם של יין נסך.

אנשים חושבים שלראיה אין כלום, אז מה אם אדם ראה זה לא בדיוק זה כן 
בדיוק, אבל לראיה יש כוח חזק ביותר. כך גם מתי שהאדם מסתכל על דברים 
קדושים, הוא מכניס אותם בשערים של העיניים לתוך הנשמה שלו, אדם 
ּ עֵיניֶךָ ראֹותֹ אתֶ מורֶֹיךָ" )ישעיה  מסתכל על ספר תורה, מסתכל על צדיק "והְָיו

ל, כ( זה פתח לתוך הנשמה של האדם.

שני פתחים נוספים הם האוזניים, אדם ששומע תורה מכניס בתוכו קדושה, 
אדם ששומע לשון הרע מכניס בתוכו רעל וטומאה. הפתח של הפה, אדם 
מכניס בפה אוכל כשר או בסעודת מצוה הוא מקדש את עצמו, אוכל דברים 
עצמו  את  מטמא  הוא  הרע  לשון  מדבר  עצמו,  את  מטמא  הוא  טובים  לא 
וכשמדבר דברי תורה הוא מקדש את עצמו. הנחיריים של האדם כשאדם 
מריח דברים של קדושה הוא מרומם את עצמו, שני הנחיריים של האדם גם 

מסמנים כעס "עָלהָ עָשָׁן באְּפַוֹּ" )תהלים יח, ט( כי הכעס יוצא מהאף שלו.

מה  וזה  האדם  לתוך  ורע  טוב  להכניס  לאדם  שערים  שבעה  יש  כך  אם 
שאומרים בתפילה ביום כיפור שהכהן גדול היה מזה את הדם אחד למעלה 
ושבע למטה, אחד למעלה זה יצר הטוב ושבע למטה זה השבעה שערים. 
אם האדם נמצא בשבעה שערים האלה בקדושה הוא עולה למעלה גבוהה 

ביותר ואם לא נמצא בקדושה בהם הוא יורד למדרגה הנמוכה ביותר.

תֶּן לךְָ בכְּלָ שְׁעָרֶיךָ" האדם צריך  זה מה שאומרת התורה "שׁפֹטְִים ושְׁטְֹרִים תִּ
לשים שופטים ושוטרים בשבעה שערים האלה, לשמור על העיניים, לשמור 
על האוזניים, לשמור על הנחיריים והפה. אם שם ישים האדם את השופטים 
והשוטרים תהיה לו סיעתא דשמייא. אם שם האדם פגום פותח את הדלת 

ולא שם את השופטים והשוטרים משאיר חלל, כל הרע נכנס בפנים.

אם האדם סוגר את הכל ולא נותן פתח ליצר הרע הוא שולט על היצר הרע 

ושולט על הכל, אבל ברגע שיש משהו פתוח נגרם חורבן גדול שאין לו שני.

מתי שדבר שלם יש לו כוח, מתי שאדם פגום אין לו כוח והוא מאבד את הכוח 
שלו. תפוח כל עוד הוא שלם, הוא יכול להיות לאורך זמן שלם ולא להרקיב, 
ברגע שיש בו חתיכה קטנה פגומה הוא מרקיב מהר. מתי שאדם שלם יש בו 

טוב ומתי שדבר פגום הוא מהר מתקלקל. לכן האדם צריך לשים את 
ביותר  ואפילו הקטן  פגם  בו  יהיה  והשוטרים בשערים שלו שלא  השופטים 

בתוכו.

שׁוקָּתִי", את כל התשוקות שלנו שזה דבר לא חלק מהחיים שלנו, אנחנו אומרים  מה שאנחנו אומרים בתפילה בימים נוראים "לךְָ אֵליִ תְּ
בתפילה, אנחנו מקריבים את זה לךְָ, זה להקב״ה, אנחנו מתנזרים מזה, אומרים להקב״ה אנחנו מזיזים את זה מאיתנו. היום רוב החיים 

הם נמצאים סביב התשוקות, סביב הדברים הלא בסיסיים של החיים של האדם וזה הדבר המסוכן ביותר וזה הדבר שצריך האדם לתת את 
דעתו.  ואיך מגיעים לזיכוך הנפש בדברים האלה? כמה שהאדם יותר לומד זוהר הקדוש, כמה שהאדם לומד יותר תורה, כמה שהאדם יותר 

דבק בתורה, לא רק לקרוא, ללמוד, לגרוס, אלא ללמוד, לרדת לעומק של התורה לקשור את הנפש שלו לאור של התורה, לחיות של 
התורה, לחיים של התורה, להגיע לטוהר גדול ביותר, אז האדם מתחיל להבין איך אפשר להפריד את שתי הכוחות הבעייתיים האלה 

ולהפריד ולדעת מה זה חלק מהחיים של האדם, מה זה חלק מהקיום של האדם, ומה זה יצר הרע ותשוקות שהם לא אמיתיות והם רק 
 השתלטו על הנפש ופלשו לנפש של האדם וזיהמו אותו וקלקלו אותו והביאו אותו לדברים קשים ולדברים לא טובים. 

סרקו את הברקוד החדש 
והצטרפו לקבוצה של כבוד 
האדמו"ר רבי יאשיהו יוסף 

פינטו שליט"א



הרדיפה אחרי הכבוד מביאה חורבן לאדם ולעולם כולו

הגמרא )סנהדרין קב.( מספרת על ירבעם בן נבט שהיה תלמיד חכם עצום 
ישראל  זמן עם  לפניו כעשבי השדה. באותו  היו  עד שכל תלמידי החכמים 
היה מחולק לשניים, לשבט יהודה היה את רחבעם בתור המלך שלהם ולעם 
ישראל היה את ירבעם. ירבעם היה מלך שנמשח מכוחו של אחיה השילוני 

שהיה קודש קודשים.

אומרת הגמרא )שם, קא:( אמר רב נחמן גסות הרוח שהיה בו בירבעם 
טרדתו מן העולם. שלוש פעמיים בשנה בחגים היו עולים לבית המקדש ויש 
הלכה שאין ישיבה בעזרה אלא רק למלכי יהודה, ירבעם בן נבט היה מגיע 
בחגים ורואה את רחבעם מלך יהודה יושב והוא צריך לעמוד, חשב ירבעם 
יותר  רחבעם  את  ויכבדו  העבד  ואני  המלך  שרחבעם  יגידו  אנשים  בדעתו 
על ההלכה  עובר  כולם שאני  יגידו  רחבעם  ליד  כסא  אשים  אני  אם  ממני, 

ומורד במלכות ואז יהרגו אותי.

ויַאֹּמרֶ  זהָבָ  עֶגלְיֵ  שְׁניֵ  ויַעַַּשׂ  הַמלֶּךְֶ  ּוִעַָּץ  "ויַ כח(  יב,  )מל"א  הקדושה  והתורה 
ְׂרָאלֵ אשֲׁרֶ הֶעֱלוךָּ מאֵרֶֶץ  אלֲהֵֶם רַב לכָםֶ מעֲֵלותֹ ירְושָּׁליַםִ הִנהֵּ אלֱהֶֹיךָ ישִ

מצִרְָיםִ". לקח ירבעם שני עגלים מזהב ועשה אותם לעבודה זרה, אחד בבית 
אל והשני בדן ואמר לעם להשתחוות אליהם.

כל עם ישראל היה קטן לידו בתורה, אבל בגלל שחשב שרחבעם ישב והוא 
יעמוד, יכבדו את רחבעם ואותו לא, שם איבד את עולמו. ירבעם קיבל הכל, 
אחיה השילוני משח אותו למלך, הגמרא אומרת שבתורתו של ירבעם לא היה 
שום דופי, אבל בגלל הכבוד שחיפש, עשה את אחד הדברים החמורים ביותר 

וכך איבד את כל עולמו והביא חורבן לעם ישראל.

כמה אנשים איבדו את העולם שלהם, כמה אנשים הביאו חורבן לעולם בגלל 
"שהוא ישב ואני אעמוד". האדם צריך לקדש ולטהר את עצמו ולעבוד על 
המידות שלו כי הן יכולות להביא חורבן גדול גדול לעולם על כבוד "שהוא ישב 
ואני אעמוד". כך גם בעניינים של כסף שהאדם אומר למה יש לו ולי אין יהיה, 

למה הוא כך ואני לא, אנשים מביאים על עצמם חורבן שאין לו שני.

על הדברים  ביותר  חזקה  לעשות תשובה  אלול  בחודש  להיזהר  צריך  אדם 
של הכבוד שנראים כלפי חוץ כדברים בטלים, יכולים להביא חורבן לא רק על 

עצמו אלא על כל העולם כולו.

שאלה: 

כבוד הרב רצינו לשאול הבן שלנו הקטן הוא מאד דואג לאחים שלו הקטנים, הוא כל הזמן פוחד מכל דבר קטן ונלחץ. האם זה דבר תקין או 
 שצריך לטפל בזה?

  
תשובה: 

צריך להרגיע אותו. אדם צריך שיהיה לו פחד בצורה בריאה. מתי שאדם עובר את הפחד הבריא, סימן שמשהו לא טוב אצלו. מתי שילד 
מתנהג בצורה חריגה, מבקש צבע של בגד חריג, שוטף ידיים בצורה חריגה, עושה דברים בצורה חריגה, משהו חריג אצל הילד. לבדוק מה 

 חריג, לבדוק בחוכמה ובתבונה. 
אם הילד נזהר ופוחד ונשמר יותר מידי, לנסות בעדינות לרדת לעומק הנפש של הילד ולמצוא אם יש משהו שמפריע לו. והקב"ה יעזור 

שיהיה בשורות טובות והצלחה גדולה.



תֶּן לךְָ בכְּלָ שְׁעָרֶיךָ" "שׁפְֹטִים ושְׁטְֹרִים תִּ
האדם צריך לעבוד על עצמו שיהיה שופט ושוטר שדן את כולם לכף 

זכות.

מתחילים שבוע חדש וחודש חדש, חודש הרחמים והסליחות זמן מרומם של 
דבקות עצומה בקב"ה, חשבנו להתחיל את השבוע הראשון של חודש אלול, 

את הימים הנשגבים האלה של הרחמים והסליחות ולומר יסוד גדול.
תֶּן לךְָ בכְּלָ  התורה הקדושה אומרת לנו בפרשת השבוע "שׁפֹטְִים ושְׁטְֹרִים תִּ

שְׁעָרֶיךָ" שואלים רבותינו הקדושים הציווי הוא לכלל עם ישראל לשים 
שופטים ושוטרים וכל מילה מדוקדקת בתורה, אם כך היה צריך לומר "תתנו 

תֶּן לךְָ בלשון יחיד? לכם" בלשון רבים מה הפירוש תִּ

אלא האדם צריך לדעת שאם הוא שופט את העולם לכף זכות, הקב"ה שופט 
אותו גם לכף זכות. אם האדם שופט את העולם לכף חובה, הקב"ה שופט 
גם אותו לכף חובה. הקב"ה שופט את האדם על פי איך שהוא שופט את 
העולם, אם האדם חושב חיובי וטוב על כולם, מזכה את כולם אז גם הקב"ה 
חושב עליו טוב ומשפיע עליו טוב והחיים מתנהלים איתו על מי מנוחות. אבל 
אם האדם שופט ודן את העולם לכף חובה וחושב רק רע כלפי העולם, אז גם 

הקב"ה דן ושופט אותו לכף חובה והדברים אצלו בצורה קשה ביותר.
האדם צריך לעבוד על עצמו יום יום ורגע רגע שכל מה שרואה בעולם ידון 
את כולם לכף זכות ואם כך יעשה גם החיים שלו יהיו לכף זכות. ככל שהאדם 
יותר קשה וחושב שלילי על הסביבה, כך הוא יותר סוגר על עצמו שהחיים 
שלו והעולם שלו יהיו שליליים ביותר איתו. ככל שהאדם יותר מבין את העולם 
וחושב עליהם בצורה נוחה שכולם בסדר, כך הקב"ה דן ושופט את האדם 

לכף זכות.

בוודאי בימים האלה חודש הרחמים והסליחות לפני יום המשפט והדין, כמה 
האדם צריך להשתדל לחשוב בכל כוחו טוב על כל העולם ולהפסיק לחיות 

בחיי השקר שחיים בהם. החיים שמראים בפנים שמיטיבים עם כולם 
ומסתכלים טוב על כולם, כביכול ידידים של כולם אבל בלב חושבים על 

אחרים מחשבות רעות ולא טובות. נתחיל לחשוב חיובי על הדברים ולהבין 
את השני, האדם רואה רק מה שקרוב אצל עצמו, איפה מסתדר לו ואיפה 
נוח לו, אדם שעשה לו דבר ופגע בו הוא רשע ולא הגון, כמה עושים לו וכמה 

פוגעים בו, האדם שופט את כולם לכף חובה.
האדם צריך לנסות ולהסתכל על הצד של השני, שאולי הוא טועה במעשים 
שלו, אולי הוא חושב מחשבה לא נכונה על החיים שלו ועליו להסתכל ולדון 
את כל העולם לכף זכות ולא לכף חובה. כשהאדם דן את כל העולם לחובה, 
הוא סוגר ומעבה את עצמו עם דינים ואז שום דבר לא הולך כי הכל מסביבו 

דינים שזה הדבר הקשה ביותר.

אבל ברגע שהאדם דן את העולם לכף זכות וחושב עליו לכף זכות ומנסה 
להבין את האחרים לכף זכות, כך גם הקב"ה מתנהג איתו ושופט אותו. 

והבאנו מספר פעמים את הגמרא שמספרת )שבת קכז:( על הפועל מהגליל 
העליון שבא לעבוד אצל אדם עשיר בדרום לפרנס את משפחתו. הגמרא 
אומרת שאותו פועל עבד שלוש שנים ובכל פעם שהגיע זמן התשלום, הוא 
אמר לבעל הבית שהיה תנא גדול שלא ישלם לו וישמור לו את הכסף לסוף 
השנה שהוא יסיים לעבוד וילך לביתו שיתן לו את הכסף, כך במשך שלוש 

שנים, אכל מה שצריך ושמר את הכסף אצל בעל הבית.
אחרי השלוש שנים בערב יום כיפור בא הפועל לבעל הבית ואמר לו 

שהחליט ללכת למשפחה שלו ושיתן לו את הכסף שעבד שלוש שנים, אמר 
לו אותו בעל הבית שאין לו כסף לתת לו. אמר לו הפועל שיתן לו פירות שיהיה 

למשפחה שלו, אמר לו שאין לו. אמר לו הפועל שיתן לו קרקע שיוכל למשכן 
אותה ולקבל כסף, אמר לו שאין לו. אמר לו שיתן בהמה, שיתן כרים וכסתות, 
אמר לו בעל הבית שאין לו כלום. אומרת הגמרא לקח הפועל את כליו והלך 

לביתו בפחי נפש.

אחרי החג בסוכות בא אותו בעל הבית עם שלושה חמורים מלאים באוכל 
ומשתה ודברים טובים, שילם לו את כספו ושמח איתו שמחה גדולה. אז שאל 
אותו?  דן  ומה  אותו  לו שאין, מה חשד  וענה  את הפועל מתי שביקש כסף 
ענה לו הפועל שלא חשד אותו בכלום וחשב שאולי באה לו עיסקה גדולה 
וכל הכסף המזומן שיש לו נתן לעיסקה ואין לו במה לשלם לפועל. המשיך 
ושאל אותו מתי שביקש בהמה וענה שאין לו במה חשדת אותי, אמר לו רבי 
עקיבא שלא חשד אותו בכלום, אלא חשב שאולי היא מוחכרת בידי אחרים. 
אחרי ששאל אותו כך בעל הבית על כל מה שביקש הפועל מה חשד בו ומה 
דן אותו אחרי שעבד שלוש שנים ולא קיבל כלום ואמר לו הפועל שלא חשד 
בו בכלום והלב שלו היה נקי איתו, עמד אותו בעל הבית ואמר כשם שלא דן 

אותו לכף חובה ודן אותו לכף זכות, כך המקום ידין אותו לזכות.

אומרים רבותינו הקדושים שאותו פועל הוא רבי עקיבא ובאותו זמן היה עם 
הארץ וכמו שהגמרא אומרת )פסחים מט:( שהיה אומר מי יתן לי תלמיד חכם 
בעל  היה  כי  אותו  בדינים שסגרו  היה מסובב  עקיבא  רבי  כחמור,  ואנשכנו 
ולעלות לשום מקום. אבל ברגע  יכל להגיע  וקדושה כדי שלא  נשמה רמה 
שעמד ודן את אותו בעל הבית לכף זכות ולא חשב עליו שהוא לא משלם לו 
כי הוא מתנהג איתו לא בהגינות אלא דן אותו לכף זכות בלב שלם ונקי, באותו 
רגע זכה רבי עקיבא לכל הגדולות שזכה וכל הדברים הקשים שהיו עוטפים 
גדול בשמיים  זכות  לימוד  וירדו, היה על רבי עקיבא  את רבי עקיבא נפרצו 

ומשם זכה לעלות להיות רבי עקיבא המאור הגדול של עם ישראל.
לכל אדם יש רגעים משמעותיים בחיים שבו יכול לדון את השני לכף חובה, 
למה אמר כך או עשה כך, אבל אם האדם יודע להתגבר על עצמו ולהפוך את 
הכל שידון לכף זכות, האדם יכול לזכות להוריד את כל המזיקים והמקטרגים 

מעליו ולהגיע למקומות הגבוהים והעצומים שאין להם שני.
אחד הדברים המיוחדים בעבודה של חודש אלול זה יום הדין, יום המשפט. 
את המשפט של  חבילות  חבילות  ומסדר  את האדם  שופט  יום הקב"ה  כל 
האדם, אם האדם ישב וידון את כולם לכף זכות ויחשוב על עצמו שהוא טעה 
בראיה שלו על האנשים, במחשבות השליליות שלו על העולם שכולם לא 
טובים וכולם לא בסדר, כולם שקרנים וגנבים, כולם עושים דברים לא טובים, 

־זו ראיה מוטעת שהאדם גורם להביא על עצמו את כל הדברים הקשים והר
עים שיש בעולם.

תֶּן לךְָ בכְּלָ שְׁעָרֶיךָ" שהאדם  לכן התורה הקדושה אומרת "שׁפֹטְִים ושְׁטְֹרִים תִּ
יהיה שופט והאדם יהיה שוטר בצורה קדושה ונקיה, בצורה הגונה וישרה, 
שלא ידון את חבירו לכף זכות. אנשים מבקשים ומחפשים עצות איך להתכונן 
ליום הדין ואיך להכין את עצמם לחודש הרחמים והסליחות, הדבר הראשון 

שהאדם יעשה זה לדון את כולם לכף זכות.

אחד הדברים הראשונים שנקבל בחודש אלול זה לראות את כולם לכף זכות, 
לחשוב על כולם בצורה חיובית ולהפסיק לחשוב על אנשים בצורה שלילית 
ולדון את החברים, את ההורים, את המשפחה, את השותפים את כל העולם 
לכף זכות, ברגע שכך נעשה גם הקב"ה ידון אותנו לכף זכות וכבר נכנסנו 
לחודש אלול בכף זכות. והאדם צריך לא רק לומר את זה לרגע ואז לשכוח 
מזה, אלא להרהר את זה כל הזמן ולחקוק את זה חזק בלב שלו ולשים מול 
עיניו שהוא שופט שדן לכף זכות ואם ידון את כולם לכף זכות כך גם הקב"ה 

ידון אותו לכף זכות.

 סגולה להצלחה ולסיעתא דשמייא
אנשים מבקשים ושואלים כל הזמן סגולה להצלחה, סגולה לסיעתא דשמייא, סגולה להצליח במעשה ידם, וזו אחת השאלות ששואלים כל 
 הזמן וחשובה ביותר לאנשים, אבל התשובה להצלחה, התשובה לסיעתא דשמייא היא גדולה והיא נמצאת בקלות ביד של כל אחד ואחד.

אדם צריך לדעת אם הוא רוצה שיהיה לו סיעתא דשמייא והצלחה במעשה ידיו, בכל דבר שהוא עושה יקשור את שמו של הקב"ה: בעזרת 
השם, אם ירצה השם, בלי נדר, הקב"ה יתן סיעתא דשמייא שנצליח, ברגע שאדם קושר את שמו של הקב"ה יש לאדם הצלחה גדולה 

 וסיעתא דשמייא והקב"ה נמצא בכל דבר שהוא עושה.
אבל אם אדם עושה את הדברים בלי לקשור את שם השם, הקב"ה לא איתו, אז הוא נמצא בדרך של הטבע, בדרך של המזלות, פעם 

מצליחים, פעם לא מצליחים, הוא נמצא בדרך של הטבע והמזלות, אבל ברגע שאדם קושר את שמו יתברך, את השם של הקב"ה לכל 
יר ולְאֹ יוסִֹף עֶצבֶ עִמָּהּ" )משלי י, כב(, יש לאדם את ברכת השם וברכת השם עוזרת לאדם להצליח. דבר, אז "ברְִּכתַּ ה' הִיא תַעֲשִׁ



 רבי יקותיאל יהודה טייטלבוים, הייטב לב

מסופר על אחד הצדיקים הגדולים, ה"ייטב לב", היה נכד של ה"ישמח 
משה", הישמח משה היה קודש קודשים, הנכד של הישמח משה הייטב לב 

 היה צדיק גדול. 

מסופר על הייטב לב שהבן שלו חלה במחלה קשה ביותר והבן שלו עמד 
למות, היה במצב קשה ביותר. הייטב לב שלח אותו לכל הרופאים, שלח 

אותו לכל המומחים שינסו לרפא אותו. אף רופא לא מצא מזור למחלתו, אף 
רופא לא מצא איך לרפא אותו. מה הוא עשה, הוא הלך וקרא לכמה 

 תלמידים שלו ואמר לכמה תלמידים שלו, תלכו לקבר של ה"נועם אלימלך". 

הנועם אלימלך היה קדוש עליון, הייטב לב שהבן שלו היה חולה ואף אחד 
לא מצא רפואה לנפשו והילד שלו שגוסס, לקח כסף ונתן לידי הגבאים 

שלו ואמר להם, תלכו לקבר של הנועם אלימלך ותגידו שמה על הקבר כך, 
שאם יש איזה נשמה בעולם שהנשמה הזאת אין מי שיאמר עליה קדיש 
או יש נשמה בעולם שנמצאת במקום נמוך שאין מי שירים אותה, הכסף 

הזה צדקה לעילוי נשמתה, אבל בתנאי שהיא תעלה לפני הקב"ה ותעמוד 
־ותתפלל שהיא מבקשת שהבן שלו יהיה בריא, ואם כך, הכסף לעילוי נשמ

 תה ואם לא, הכסף לא לעילוי נשמתה. 

ואמר הייטב לב, כמה אלפים ומיליונים של נשמות יש בעולם שאין מי 
שיאמר עליהם קדיש, והנשמות האלה נמצאים נמוך מאד, והנשמות האלה 
נמצאים בדברים קשים ביותר, בכף הקלע, בגלגולים קשים, בחיות, בדברים 

קשים וכזה דבר מוציא אותם כי אין מי שיגיד עליהם כלום, כזאת צדקה, 
הרבה נשמות רצות אליה בשביל להחזיק ולהיוושע ולהינצל בזכות אותה 

צדקה, ואמר הייטב לב לגבאים שלו, תגיד לו את זה ככה על הקבר של 
 הנועם אלימלך. 

עשו את זה, מתי שחזרו לבית הבן של הייטב לב קם על הרגליים בריא, לא 
היה לו כלום. שאלו אותו, מה קרה. אמר להם, ראיתי אדם בדמות כך וכך 
וצייר להם את הפנים של הנועם אלימלך שהיה עומד בשמיים ומתפלל 

 שייוושע ויקום בריא. 

כמה נשמות יש בעולם שנפטרו ואין להם ילדים שיגידו עליהם קדיש, כמה 
נשמות עשוקות יש שאין אף אחד שיעשה משהו לעילוי נשמתם, שמו 

את הכסף הזה ואמרו, איזה נשמה שתחטוף את זה ראשון ותעלה להשם 
 תבקש רחמים הכסף הזה לעילוי נשמתה. 

וכך זה סגולה גדולה, מתי שיש לאדם צרה ואין לו ישועה ממנה יקח סכום 
של כסף ויאמר זה לעילוי נשמת נשמה שאין לה גואל, זה לעילוי נשמת 

נשמה שאין מי שיעשה משהו לעילוי נשמתה ואם יבוא מישהו מהר ויקח 
 את זה ויעלה לפני השם ויפתור לי את הבעיה שלי, זה יהיה לעילוי נשמתו.

אדם צריך לדעת, יש נשמות שרחוקות מאד, יש נשמות שעל ידי מעשה 
טוב האדם יכול להרים אותם,  אדם יכול להושיע אותם, האדם יכול להציל 

אותם גדולה ביותר.


